

# أسواق ومعالم تجارية



Souq Al-Mawsim in Al-Dar'iyah  
It was one of the earliest markets in Najd during the era of the First Saudi State. Trade caravans from India, Iraq, Yemen, Eastern Arabia, and the Hijaz would arrive, loaded with a variety of goods.

سوق الموسم في الدرعية  
من أوائل أسواق نجد في عهد الدولة السعودية الأولى، تتدفق  
إليه القوافل التجارية القادمة من الهند والعراق واليمن وشرق  
الجزيرة والحجاز، والمحملة بمختلف أنواع البضائع

# أسواق ومعالم تجارية



## Al-zal market

Since its establishment at the beginning of the 14th Hijri century, Al-zal market, located near the historic Masmak palace in Riyadh, has maintained great popularity among shoppers looking to acquire high-quality handcrafted heritage products such as carpets, cloaks, abayas, and other traditional items.

## سوق الزل

منذ انشائه مطلع القرن الرابع عشر هجري، لا زال سوق الزل الواقع بالقرب من قصر المصمك التاريخي في الرياض، يحظى بشعبية كبيره لدى المتسوقين الراغبين في اقتناء منتجات تراثية مصنوعة بحرفية عالية مثل السجاد والمشالح والعبايات والف

# أسواق ومعالم تجارية



## Al-Qaisariah Market

Established in 1822 AD, it is one of the oldest markets in the Kingdom, renowned for its distinctive architectural design, which reflects the beauty of Al-Ahsa's architectural style of that era. The market is home to several small shops offering a variety of goods, including fabrics, perfumes, clothing, cloaks, and more.

## سوق القيصرية

هو أحد أعرق الأسواق في المملكة، تأسس في ١٢٣٨هـ، وأشتهر بتصميمه المعماري المميز الذي يعكس جمال فن العمارة في منطقة الأحساء آنذاك، ويضم بين جنباته عدداً من المحال التجارية الصغيرة التي تعرض منتجات مختلفة مثل الأقمشة، والعطور، والملبوسات والمشالح، وغيرها

# أسواق ومعالم تجارية



## Al-Mukhwah Market

It is regarded as one of the most important traditional markets in the Al-Baha region, commonly known as Tuesday Market and has a history of approximately 200 years. The market is characterized by a diverse array of products, particularly agricultural goods from the region and serves as a key destination for both residents and visitors.

## سوق المخواة

يعد من أهم الأسواق التقليدية في منطقة الباحة، ويسمى أيضاً بسوق الثلاثاء ويمتد تاريخه لنحو ٢٠٠ عام، يتميز السوق بوجود منتجات متنوعة خصوصاً المنتجات الزراعية للمنطقة، ويمثل وجهة مهمة للمقيمين وزوار المنطقة

# أسواق ومعالم تجارية



This picture highlights commercial activity at the port of Jeddah in the 1940s, featuring a group of workers unloading sugar.

صورة تبرز النشاط التجاري في ستينيات القرن الهجري من ميناء جدة أثناء قيام مجموعة من العمال بتفريغ السكر.

# أسواق ومعالم تجارية



## Al-Lyeel Souq

This is one of the oldest markets in Makkah, and the image captures the market's activity in the early 20th century.

## سوق الليل

أحد أقدم الأسواق بمكة المكرمة ، والصورة الملتقطة تظهر حركة السوق في القرن الرابع عشر الهجري

# أسواق ومعالم تجارية



This photo depicts a form of commercial activity in front of Aba Alsaud Palace in Wadi Najran in 1936 AD.

أحد أشكال النشاطات التجارية أمام قصر أبا السعود بوادي  
نجران في العام ١٣٥٥هـ.

# أسواق ومعالم تجارية



[العودة للصفحة الرئيسية](#)

A group of water vendors engaging in their commercial activities near Jazan in 1922 AD.

مجموعة من باعة المياه يمارسون نشاطهم التجاري بالقرب من جازان في العام ١٣٤١هـ